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معاون امور زیربنایی و تولیدی مرکز 
پژوهش های مجلس بــر لزوم تدوین 
نقشــه راه فولاد برای ۱۰ سال آینده 
تاکید کرد و گفت: مداخله قیمتی دولت 
سرمنشا مشکلات و دلالی در زنجیره 
فولاد بوده اســت.امیرضا شاهانی، در 
گفت وگو با مهر، در پاسخ به این پرسش 
که »اقداماتی که در سال های گذشته 
برای قیمت گذاری زنجیره فولاد انجام 
شد را چگونه ارزیابی می کنید؟«، گفت: 
وزارت صمت و مشخصاً معاونت صنایع 
معدنی وزارت صمــت در پنج ماه اول 
سال ۹۹ یکسری تصمیماتی گرفت که 
هم متعدد و هم بعضاً متناقض بود البته 
این فقط مربوط به این سال نیست بلکه 
در دولت های یازدهم و دوازدهم بحث 
قیمت گذاری دســتوری در زنجیره 
ارزش محصولات فولادی و حلقه های 
مختلف این زنجیره مطرح بود؛ از سنگ 
آهن تا شــمش و محصولات فولادی. 
عمدتاً بحث قیمت گذاری دســتوری 
جواب نــداد و شــاید در بخش هایی 
مقداری اصلاح قیمت شمش فولادی 
اتفاق افتاد. این مســئله بیشتر به این 
برمی گــردد که اصــولاً قیمت فولاد 
باید با مکانیزم عرضــه و تقاضا در بازار 

تعیین شود و طبیعی است مداخلات 
این چنینی که بخواهند قیمت گذاری 
دستوری انجام دهند، نتیجه ای دربر 
نخواهد داشــت و حتی ممکن است 

نتیجه معکوس داشته باشد.
ممکن است  به واردکننده 
سنگ آهن تبدیل شویم

وی افزود: اختلاف فاحشی که بین 
قیمت زنجیره ارزش فــولاد از ابتدا تا 
انتها وجود دارد، باعث ایجاد اشکالات 
جدی در صنعــت فولاد می شــود و 
انگیزه آن کسانی که در بخش معدن 
کار می کنند، کم می شــود و به سمت 
حلقه های بعــدی فولادســازی و به 
عبارتی صنایع معدنی سوق پیدا کرده 
و سرمایه گذاری می کنند. در نتیجه در 
زمینه اکتشافات عمیق، کمتر فعالیت 
می کنند که این مسئله تبدیل به معضل 
جدی در کشور ما شده است. همچنین 
خطری وجود دارد که ما در سال های 
آینده به واردکننده سنگ آهن معدن 

تبدیل شویم.
 قیمت گذاری دستوری
 پاسخ گو نخواهد داد

شــاهانی با تأکید بر اینکه به طور 
کلی قیمت گذاری دستوری پاسخ گو 

نخواهد داد؛ یعنی مــا نمی توانیم به 
صورت دستوری قیمت گذاری کنیم، 
تصریح کرد: سال های ۹۸-۹۷ با مجوز 
یا قیمت گذاری ســتاد تنظیم بازار، 
این اتفاق در زنجیره فولاد افتاد. در آن 
ســال ها به دلیل افزایش چند برابری 
قیمت ارز، یک دفعه قیمت فولاد بسیار 
بالا رفت و به ناچار قیمت گذاری انجام 
شد. به هر حال قیمت گذاری دستوری 
مقوله خوبی نبود که شکست هم خورد.
وی در مورد تعییــن قیمت پایه از 
سوی کمیته رگولاتوری گفت: وقتی 
قیمت پایه تعیین می شود، قیمت خیلی 
بالا گذاشته نمی شود چون باید به بازار 
بورس ورود کند و اگر قیمت را خیلی بالا 
بگذارند که در سطح ارُدر قیمت های 
جهانی باشد، معنایی ندارد و طبیعتاً 
باید قیمــت را پایین تــر از آن در نظر 
بگیرند بنابراین این مسئله فعلاً مشکل 
چندانی به نظر نمی رسد.معاون امور 
زیربنایی و تولیدی مرکز پژوهش های 
مجلس در مورد اینکه »گفته می شود 
خود کمیته قیمت گذاری با ایجاد لابی 
در تعیین قیمت پایه و رقابت نامعقول 
موجب می شود قیمت ها خیلی بالاتر 
از آن چیزی که باید باشد، تعیین شود«؛ 

نیز گفت: این مسئله در قیمت نهایی 
صدق می کند نه در قیمت پایه. در دو سه 
ماه گذشته با وجود آنکه تقاضا در بازار 
وجود نداشت ولی قیمت فولاد در بورس 
در حال بالا رفتن بود که این فرآیندی 
غیرطبیعی اســت و مکانیزم عرضه و 
تقاضا منطبق بر این مکانیزم نیســت 
یعنی نمی شود که تقاضا نباشد و قیمت 
بالا بــرود در حالی کــه چنین اتفاقی 
افتاد. در چنین شــرایطی باید وزارت 
صمت مقداری هوشــیارتر عمل کند 
که تأثیرگذاری های این چنینی وجود 
نداشته باشد. از سال ۹۷ به بعد مداخله 
دولت در قیمت گذاری مشکل جدی 
ایجاد کرده بود بــه خصوص در حلقه 
اول صنایع بالادســتی از سنگ آهن، 
کنسانتره، گندله و آهن اسفنجی گرفته 
که قیمت خیلی پایین روی آن گذاشته 
می شود تا برسد به فولاد و محصولات 
فولادی که در انتهای زنجیره قرار دارند 
که عدد آنها نزدیک قیمت های جهانی 
است. این اختلاف خیلی زیاد است و در 
دنیا این طور نیست. به لحاظ آماری، اگر 
سنگ آهن را در نظر بگیریم و خلوص 
و عیار آن ۶۲ درصد باشد، قیمت ۱۰۰ 
تن ســنگ آهن در بنادر چین حدود 
۱۲۰ دلار اســت ولی وزارت صمت در 
داخل کشور ســنگ آهن را با همین 
عیــار حــدود ۴۰ دلار قیمت گذاری 
می کرد؛ یعنی یک سوم قیمت جهانی 
آن است. در چنین شرایطی قیمت هر 
چقدر ارزان شود، برای سرمایه گذاران 
صرفه اقتصادی نخواهد داشت و آن را 
رها می کنند و مشکلی که به آن اشاره 
کردم، ایجاد می شــود و ممکن است 
حفاری اتفاق نیفتد کــه ما به ناچار به 
واردات وابسته شویم.شاهانی با اشاره 
به اینکه دولت می تواند دو نوع مداخله 
داشته باشد؛ گفت: اول در زمینه عوارض 
و مالیات که طبیعتــاً باید ایفای نقش 
کند و دوم اینکه نهاد تنظیم گر بگوید 
صنایع فولادی موظفنــد در هفته از 
یک مقدار مشخص عرضه خود را کمتر 

نکنند؛ یعنی عرضه خــود را کاهش 
ندهند. چنین نقش تنظیم گری در دنیا 
گنجانده می شــود در غیر این صورت 
مجموعه های تولیدکننده می توانند با 
یکدیگر تبانی کنند؛ به طور مثال ممکن 
است محصولات فولادی را به بازار عرضه 
نکنند و قیمت ها بــالا برود، در نتیجه 
دولت که نهاد تنظیم گر است نباید اجازه 
چنین کاری را بدهد و بگوید شما موظف 
هستید فلان مقدار تن در داخل عرضه 
کنید ولی در قیمت مداخله ای نداشته 
باشید چرا که تعیین قیمت بر عهده بازار 

و مکانیزم عرضه و تقاضا است.
قیمت بسیارناچیز انرژی 

فولادی ها تا سال 99
وی در خصوص ضــرورت حذف 
یارانه فولادی ها تصریح کرد: در رابطه 
با حذف یارانه انــرژی باید گفت همه 
صنایع به خصــوص صنعت فولاد که 
الحمدالله پولدار و ســودده هستند، 
اما قیمت انــرژی )انــرژی مصرفی 
صنایع فولاد برق و گاز است( تا سال 
۹۹ برای ایــن صنایع مُفــت بود نه 
اینکه کاملًا رایگان باشــد ولی قیمت 
خیلی ناچیزی بود؛ در صورت حذف 
یارانه انــرژی نیز فولادی هــا  هرگز 
متضرر نمی شوند؛ دلیلی وجود ندارد 
که ما بخواهیم به آنها سوبسید دهیم 
وقتی آنهــا با قیمــت دلار جهانی یا 
نزدیک به آن، فــولاد را چه به صورت 
صادراتی و چه در بورس تقریباً نزدیک 
به همان قیمت، کشف قیمت می شود، 
می فروشند و این مسئله باعث می شود 
که ســود صنایع فولادی بی رویه بالا 
برود. پرهیز از قیمت گذاری و واقعی 
شدن قیمت ها باید در کل چرخه تولید 
اتفاق بیفتد نه فقط تولید فولاد. در این 
راســتا اولاً نباید قیمت ارز به صورت 
دســتوری )ارز دونرخی( پایین نگه 
داشته شود بنابراین باید ارز تک نرخی 
شود تا آنها بتوانند برای مصارف خود با 
قیمت واقعی ارز، خریداری کنند. دوماً 
کل قیمت زنجیره از ســنگ معدن، 

کنســانتره، گندله و آهن اسفنجی 
گرفته تا شمش و محصولات فولادی 
باید در مکانیزم کشــف قیمت باشد 
و قیمت حامل هــای انرژی که به آنها 
می دهیم شامل برق و گاز باید واقعی 

باشد.
 فولادی ها در هرحال 

سود ده هستند
طبــق مطالعاتــی کــه مرکــز 
پژوهش های مجلس انجام داد مشخص 
شــد که اگر قیمت حامل های انرژی 
دو برابر چیزی شود که امسال افزایش 
یافت، همچنان حاشیه سود منطقی 
و مطمئنی برای فولادسازی ها وجود 
دارد. اگر قیمــت حامل های انرژی دو 
برابر چیزی شــود که امسال افزایش 
یافت، همچنان حاشیه سود منطقی 
و مطمئنی برای فولادسازی ها وجود 
دارد و ضرر هم نخواهنــد کرد. یعنی 
فولادســازی حتی در صورت افزایش 
قیمت حامل ها باز هم می توانند تاب 
آوری داشته باشند. حال هر چه برویم 
به ســمت ابتدای چرخه یعنی بخش 
معدن مصرف انرژی هم کم می شود. 
بیشــتر در صنایع فولادسازی انرژی 

مصرف می شود.

 معاون امور زیربنایی و تولیدی مرکز پژوهش های مجلس تشریح کرد؛

مداخله قیمتی دولت؛ منشأ دلالی در زنجیره فولاد

خبر

هر چند از دیرباز حضور تجــار ایرانی در بازار 
جهانی خشکبار، حضوری قدرتمند بوده، اما به نظر 
می رسد در سال های اخیر، زنگ خطرهای جدی 

برای از دست رفتن این بازار به صدا در آمده است.
به گزارش ایسنا، خشکبار ایرانی در کنار فرش، 
از گذشــته دور اصلی ترین کالای صادراتی ایران 
را تشکیل می دادند و این محصولات در بسیاری 
از نقاط جهان با نام ایران شناخته می شوند. با این 
وجود اما در سال های گذشته بسیاری از کشورها با 
ورود به عرصه تولید این محصولات، بخشی از بازار 

را از تاجران ایرانی گرفته اند.
بر اساس اطلاعات جدیدی که اتاق بازرگانی 

تهران منتشــر کرده، خطر جدیدی که تجارت 
محصولات خوراکی ایران را تهدید می کند در دو 

کالای خرما و پسته خود را نشان داده است.
به گفته امیرحسین زرگرزاده، از صادرکنندگان 
خرما ایران، فعالیت تجار پاکســتانی برای خرید 
خرما استعمران ایران طی سال های اخیر تشدید 
شده و تجار این کشور با رفت وآمد به خوزستان، 
خرمای استعمران این منطقه از ایران را خریداری 
و صادرات  مجــدد می کنند. به گفتــه وی، تجار 
پاکســتانی حتی به کرمان نیز رفت وآمد کرده و 
خرمای شــاهانی این منطقه را از کف بازار جمع 
می کنند.زرگرزاده یادآور شــد که در حال حاضر 

پاکستان، بازارهای بیش از ۳۰ ساله خرمای ایران در 
جهان را تصاحب کرده و آنطور که در رفت وآمدهای 
مقامات دولتی این کشور به ایران دیده می شود، به 
دنبال تهاتر خرما با ایران هستند. این صادرکننده 
خرما تاکید کرد که امسال به طور قطع، پاکستان 
بازار صادراتی خرمای ایران را بیش از ســال های 

گذشته در اختیار خواهد گرفت.
پاکستان در ســال های اخیر با بســیاری از 
کشورهای واردکننده خرما، توافقات اقتصادی با 
محوریت تجارت ترجیحی برقرار کرده و همین 
موضوع باعث شــده بخش مهمی از بازار تجارت 
خرما به این کشور برسد.در کنار خرما، پسته ایرانی 

نیز رقیب جدیدی پیدا کرده و ایالات متحده آمریکا 
در این زمینه به شــدت فعال شده است. به گفته 
مجید بازیان نایب رئیس اتحادیه صادرکنندگان 
خشکبار، حجم تولید پسته ایران طی سال ۱۳۹۷  
بشدت کاهش یافت و میزان برداشت و آنچه که به 
بازار داخل عرضه شد، بیش از ۵۰ هزار تن نبود و با 
پیاده سازی مقررات رفع تعهد ارزی، صادرکنندگان 
از عرضه بین المللی این میزان تولیدات باز ماندند.
وی با بیان اینکه در این سال و با غیبت ایران، پسته 
آمریکا بخش عمده ای از بازار صادراتی کشور را از 
آن خود کرد، افزود: تولید سالانه پسته در ایالات 
متحده به ۵۵۰ هزار تن رســیده  است و بازارهای 
خواهان پسته هیچ گاه منتظر نمی ماند تا پسته ایران 
را دریافت کند و با کوچک ترین وقفه در تجارت این 
محصول، دیگر کشورها محصولاتشان را جایگزین 
پسته و سایر فرآورده های خشکبار ایران می کنند.

بازیان افزود: طی سال ۱۳۹۸، صادرکنندگان 

پســته از ایران مجبور شــدند برای بازگشت به 
بازارهــای صادراتی، هر تن از ایــن محصول را به 
قیمت ۵۰۰۰ دلار عرضــه کنند در حالی که طی 
ســال۱۳۹۵، نرخ صادرات پسته ایران حدود ۱۰ 
هزار دلار در هر تن بود. میزان صادرات پسته ایران 
طی سال ۱۳۹۵ در حدود ۱۳۸ هزار تن و به ارزش 
۱.۲ میلیارد دلار بود در حالی که در سال ۱۳۹۹، 
به رغم صادرات ۲۰۳ هزار تن پسته، ارزآوری این 
محصول رقمی حدود ۱.۳ میلیارد دلار بیشتر نبود.

پیش از این درزمینه خرما، بازارها را به پاکستان وانهادیم؛

زنگ خطر جدی برای از دست رفتن بازار پسته

خبر اقتصادی
وزیر اقتصاد : 

 حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی
 به تعویق افتاد

 وزیــر اقتصــاد  
گفت: دولــت به این 
نتیجه رســید که با 
توجه به تبعات منفی 
در بخــش تولید به 
ســمت حــذف ارز 

۴۲۰۰ تومانی حرکت کند و بــا توجه به اینکه این 
لایحه در مجلس بــه تصویب نرســید به تعویق 

خواهد افتاد.
به گزارش تسنیم، احسان خاندوزی روز جمعه 
در جلسه شورای گفتگوی دولت و بخش خصوصی 
اظهار کرد: بود و نبود ارز ۴۲۰۰ تومانی در نوع واردات 
و نوع محصولات تولیدی داخل تعیین کننده است. 
وی گفت: یکی از مهم ترین مشــکلات کشور 
مسئله خودتحریمی داخلی است که در زمینه های 
مختلف وجود دارد اما تقریباً مصادیق مشابه یکدیگر 

دارد که باید با راهکارهایی آن را کاهش دهیم.
    

پاسخ معاون گمرک به انتقاد محسن رضایی
 ترخیص کالا های اساسی 

دپو شده درگرو تامین ارز است
معاون گمــرک در واکنش به انتقاد محســن 
رضایی معاون اقتصادی رئیس جمهور از بلاتکلیفی 
۱۰۰ هزار تــن کالا در بندر شــهید رجایی گفت: 
ترخیص کالا های اساسی دپو شده در گمرکات در 

گرو تامین ارز است.
 در پی بازید محســن رضایی معاون اقتصادی 
رئیس  جمهور از بندر شــهید رجایــی، و انتقاد از 
بلاتکلیفی ۱۰۰ هزار تن کالا در این بندر و همچنین 
چرخه معیوب نظام اداری بــرای ترخیص کالاها، 
جمال ارونقی، معاون فنی گمرک گفت: ترخیص 
کالاهای اساسی دپو شده در گمرکات در گرو تامین 
ارز اســت.وی افزود: اهتمام دولت بر این است که 
کالاهای اساسی در کمترین زمان ترخیص شوند. 
برای اساس هفته گذشته، طی یک شبانه روز ۷۷ 
هزار تن کالای اساسی از بندر امام ترخیص شد که 

یک رکورد محسوب می شود.
    

بانک مرکزی در بخشنامه ای به شبکه بانکی 
ابلاغ کرد؛

لزوم تحویل نسخه ای از قرارداد 
به تسهیلات گیرندگان

بانــک مرکزی 
در بخشــنامه ای به 
شــبکه بانکی اعلام 
کــرد: بانک هــا و 
موسسات اعتباری 
موظفنــد ظــرف 

مدت حداکثر هفت روز کاری پس از درخواســت 
»تسهیلات گیرنده«، »ضامن« و یا »وثیقه گذار«، 
یک نسخه از قرارداد منعقده تسهیلات اعطایی که 
دارای ارزش قانونی یکسان با سایر نسخ آن است به 
همراه اطلاعات کامل تسهیلات یاد شده از جمله 
جدول اقساط، را به درخواست کننده تحویل دهند.

    
غنا؛ اصلی ترین مشتری کالاهای 

صادراتی ایران در آفریقا
آمار تجارت هفت 
ماهه ســال ۱۴۰۰ 
نشــان می دهد که 
ایران توانسته جای 
پای خــود را در بازار 
کشورهای آفریقایی 

محکم تر از گذشــته کند.به گزارش ایسنا، در این 
مدت کشور غنا با حدود ۲۵۲ میلیون دلار در جایگاه 
نخســت طرف های صادراتی ایران قرار داشــته و 
آفریقای جنوبی با حدود ۱۰۵ میلیون دلار، الجزایر 
با حدود ۶۶ میلیون دلار، کنیــا ۴۵ میلیون دلار، 
نیجریــه ۴۳ میلیون رتبه دوم تا پنجــم را به خود 

اختصاص داده اند.
    

به دلیل وجود آلودگی خطرناک؛
ازبکستان هزاران تن سیب زمینی 

ایران را بازگرداند
فارس بــه نقل از 
فرش پلازا نوشــت: 
ازبکستان اعلام کرد 
که ۳ هزار و ۵۰۰ تن 
سیب زمینی ایران 
را بــه دلیــل وجود 

آلودگی خطرناک برگشــت زده و ۷۷۵ تن آن را 
هم معدوم کرده است.ازبکســتان هشدار داده در 
صورتی که این اتفاق تکرار شــود واردات ســیب 
زمینی از ایران و پاکستان را به طور کامل ممنوع 

خواهد کرد.

نایب    رئیس کمیسیون پول و سرمایه اتاق 
بازرگانی ایــران، گفت:  دولت بایــد در بودجه 
به شدت هزینه های خود را کاهش دهد. وقتی از 
کاهش هزینه صحبت می کنیم، منظور کاهشی 
در حد ۴۰ یــا ۵۰ درصد اســت. کاهش های 
جزئی ۵ تا ۱۰ درصدی با تورم خنثی می شود 

و تاثیرگذار نخواهد بود.
سیدرضا زیتون نژاد در گفت وگو با ایلنا در 
مورد اولویت های بودجــه ۱۴۰۱ اظهار کرد: 
بودجه پیش بینی دخــل و خرج دولت در یک 
سال آتی اســت و باید بر اســاس یک سری از 
پیش فرض ها توسط دولت تنظیم شود .یکی از 
این پیش فرض ها شرایط اقتصادی و معیشتی 
مردم و وضعیت اقتصاد کلان کشــور اســت. 
همچنین باید بر اساس پیش فرض های دیگری 
مانند رشد اقتصادی، افزایش بهره وری و ایجاد 
اشتغال تنظیم شود. با شرایط فعلی اقتصاد ما 
یک سری از مقولات باید اولویت اول در تنظیم 
بودجه باشند و باید بر اساس چالش های فعلی 
اقتصاد مانند تورم، تحریم و همه گیری کرونا 

باشد.وی افزود: مهم ترین این موارد در شرایط 
فعلی کنترل و مهار تورم است که جلوی رشد و 
ثبات اقتصادی را می گیرد. تورم علاوه بر این که 
مصرف کنندگان را تحت فشار گذاشته امکان 
رشد اقتصادی از بنگاه ها را هم سلب کرده است. 
ما جزو کشورهای با تورم بســیار بالا هستیم 
که باعث از بین رفتن ارزش پــول ملی و عدم 

سرمایه گذاری در کشــور می شود.زیتون نژاد 
تصریح کرد: بــرای کنترل تــورم در بودجه 
دولت باید مخارج خود را کاهش دهد، جلوی 
استقراض بی رویه پول را بگیرد و درآمدهایش 
را افزایــش دهد تا بتواند از ایــن طریق تورم را 
کنترل کند. عمده ترین منبع درآمد بودجه ای 
ما در بیش از ۷۰ سال گذشته، فروش نفت بوده 
است. به دلیل تحریم ها، فروش نفت هم کاهش 
پیدا کرده است. اولین راه برای افزایش درآمدها 
این است که دولت سعی کند که فروش نفت را 
افزایش دهد که تا مشکل تحریم ها حل نشود 

این مورد امکان پذیر نیست.
وی اضافه کرد: بنابراین دولت باید از اهرم های 

دیگر مانند فروش دارایی ها و اموال خود استفاده 
کند. راه دیگر دولت تا جایی که می تواند از پس 
بازپرداخت بربیاید فروش اوراق داشته باشد یا 
طرح های عمرانی که قبلا اجرایی شده را با قیمت 
مناسب در بازار بفروشد. دولت باید در هزینه کرد 
خود تجدیدنظر کند و دیگر نمی تواند مسیری 
که تاکنون رفته را ادامه دهد. امروز ادامه دادن 
آن مسیر اشتباه است. بخش هایی هستند که از 
تورم سود می برند و فرار مالیاتی دارند، دولت باید 
از این بخش ها مالیات دریافت کند. این موارد 
منابع درآمدی سالم هستند در حالی که فروش 

نفت منبع درآمدی سالمی نیست.
نایب    رئیس کمیسیون پول و سرمایه اتاق 
بازرگانی ایران با اشــاره به عدم تخصیص سود 
شرکت های دولتی به خزانه بیان کرد: متاسفانه 
سود شــرکت های دولتی همه صرف کارهای 
غیراساسی می شــود، دولت باید بتواند جلوی 
این شرکت ها را بگیرد و سود حاصله را به خزانه 
بازگرداند. تعداد زیادی شرکت دولتی وجود دارد 
که برخی از آنها زیان ده هستند و برخی سودی 

ندارند. دولت باید بتواند اینها را ســودآور کند، 
گرچه اساسا دولت بنگاه دار خوبی نیست ولی 
در هر صورت ۸۵ درصد اقتصاد ایران در اختیار 
دولت است و باید بتواند از آنها به صورت بهینه 

استفاده کرده و کسری بودجه را جبران کند.
زیتون نژاد در ادامه تاکیــد کرد: دولت باید 
در بودجه شــدیدا هزینه های خود را کاهش 
دهد. وقتی از کاهش هزینه صحبت می کنیم 
منظور کاهشــی در حد ۴۰ یا ۵۰ درصد است. 
کاهش های جزیی ۵ تا ۱۰ درصــدی با تورم 
خنثی می شود و تاثیرگذار نخواهد بود. اگر دست 
به کاهش هزینه ها نزند هرگز نمی تواند از طریق 
افزایش درآمد بودجه خــود را تراز کند. اینکه 
دولت بخواهد تنها از طریق افزایش درآمد یا فقط 
از راه کاهش هزینه بودجه را به تعادل برساند، 
این امر امکان پذیر نخواهــد بود. برای افزایش 
درآمد ســالم و پایدار باید بدون رودربایستی 
وارد اصلاحات شــود. اینگونه می توان جلوی 
کسری بودجه را که عامل خلق پول و تورم است 

را گرفت.

در گفت وگو با ایلنا مطرح شد؛

 دولت باید ۵۰ درصد از
 هزینه های خود را کاهش دهد

در صورت حذف یارانه 
انرژی نیز فولادی ها  هرگز 
متضرر نمی شوند؛ دلیلی 

وجود ندارد که ما بخواهیم 
به آنها سوبسید دهیم وقتی 

آنها با قیمت دلار جهانی یا 
نزدیک به آن، فولاد را چه 
به صورت صادراتی و چه 

در بورس تقریباً نزدیک به 
همان قیمت، کشف قیمت 

می شود، می فروشند و 
این مسئله باعث می شود 

که سود صنایع فولادی 
بی رویه بالا برود


